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ــود و هیچ  ــده ب ــا گــچ ش ــواره ــود و دی ب
تــجــهــیــزات ســرمــایــشــی و گرمایشی 
وجود نداشت. با این شرایط بچه ها 
آمــدنــد و شــتــاب دهــنــده را آوردنــــد و 
آن را در بــونــکــر گــذاشــتــنــد. اول دی 
ــات را روی  ــع ــط ــم و ق ــدیـ ــه آمـ بــــود کـ
گنتری نصب کــردیــم. شـــروع کردیم 
به راه انـــدازی تک تک آن هــا، فکر کنم 
در دهــه فجر بــود که ما اولین اشعه 
شتاب دهنده را گرفتیم. فیلم آن هم 
اســت کــه مهندس فــخــاری نشسته 
است و در حال اکسپوز کــردن است 
که بچه ها در بونکر را باز می کنند و با 
یک گایگر می روند داخل. وقتی رفتند 
داخل و دیدند عقربه گایگر تا انتها بالا 
رفــت، به سرعت فــرار کردند و آمدند 
بیرون. خیلی هیجان انگیز بود و شب 

به یادماندنی شد.
مـــا امــــــروز مـــی تـــوانـــیـــم بــگــویــیــم که 
ــای ایـــن  ــخـــش هـ  هـــمـــه ی بـ

ً
تـــقـــریـــبـــا

شتاب دهنده را بومی کرده ایم و این 
شتاب دهنده در درمــان سرطان نیز 
موفق بــوده اســت و در مراکز درمانی 
به کــار گرفته شده و قــدم هــای بعدی 
که همان شتاب دهنده های باانرژی 
بـــالاتـــر و دایـــــروی هستند را هـــم به 
امــیــد خــدا بــرداشــتــه ایــم. در قضیه ی 
شتاب دهنده و البته حرکت شرکت 
در فناوری های بالا، ما بااهمیت فهم 
فیزیک در کــنــار مهندسی نیز آشنا 
 مهندسی 

ً
ــی صـــرفـــا ــت شـــدیـــم. مـــا وق

برخورد کنیم و اجزا را ببینیم، خبری از نوآوری نیست؛ مثلاً امروز برخی 
شرکت ها دانش بنیان به ساختن قطعات یا بخش هایی از خط تولید 
 بخش هایی از آن را به روز 

ً
صنعت قدیمی ما رضایت می دهند یا نهایتا

می کنند. این تلاش هرچند قابل تحسین است، اما مسئله رشد سریع 
اقتصادی و پیشرفت جدی کشور این گونه اتفاق نمی افتد و مثلاً باید 
کل یک فناوری یا تکنولوژی ساخته شود و دید کل نگر داشت. در این 
مسیر دید فیزیکی که به کار ما اضافه شده به ما اجازه می داد تا گاهی 
راه های جدیدی را به کار ببندیم که قبلاً نبوده است. اصلاً فیزیک در کنار 
مهندسی حکم تخیل و خلاقیت را دارد و به ما اجازه می دهد تا فراتر از 
مهندسی معکوس فکر کنیم و همین توانایی در مواقعی اضطراری 
مثل طراحی و ساخت دستگاه تولید ماسک در کمتر از بیست روز 
پس از شیوع کرونا به ما کمک کرد. می خواهم بگویم که وقتی ما خود 
را به تعریفی که عرض کردم، دانش بنیان فهمیدیم، هر بار با محصول 
تازه ای سروکار داریم و آن دانشمندی که عرض کردم در حقیقت تحقق 
یک عقل است که به ما اجازه ی فهم و ساختن چیزی هایی را می دهد 
که تا دیروز فقط اسم آن ها را شنیده بودیم و امروز با کمک آن عقل آن 
محصول را می سازیم. این برای خود من خیلی جالب است که ما مثلاً از 
تخت به چراغ اتاق عمل رفته ایم، سپس شتاب دهنده و سیتی اسکن 
و؛ و به یک باره به سراغ دستگاه ایکس ری اسکنر کانتینر آمدیم و با 
همان توان به سراغ ساختن هواپیمای شش نفره ی بهیار جت رفتیم 
که درمراحل مونتاژ شدن است و چندین کار مهم دیگر مانند اتومبیل 
هیبریدی، لوکوموتیو و ... که به نظر می رسد به هم ارتباطی ندارند ولی 
یک عقل کل نگر این ها را درک می کند و اصلاً ما تا وقتی می توانیم ادعای 
دانشمند بودن و دانش بنیان بودن را داشته باشیم که این مسیر را 
ادامه دهیم و گستره ی توانایی و عمق دانش خود را در مسیر ساختن 
 چالش هایی هم داشته و 

ً
کشور بیشتر کنیم. خوب این مسیر حتما

خواهد داشت و هرچه به پیش می رویم نیز موانع نیز بزرگ تر می شوند 
و البته ما وعده ی خداوند را نیز به یاد داریم که وقتی ما با تمام وجود 
خود و با نیتی خالص پا به میدان گذاشتیم، او نیز در کنار ماست و وقتی 
ما پشت گرم به وعده ی الهی باشیم، این نا ملایمتی ها وبی مهری ها 

کوچک تر از آنند که مسیر ما را سد کنند.
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